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Señor Tormo, té vosté sis segons . Ja sé que vosté és hàbil, però 
ara ha d’aplicar molta habilitat per a fer una repregunta final.

El senyor Tormo Moratalla:

(Inoïble) … seis segundos . La señora vicepresidenta ha 
hablado un minuto quince segundos y usted no ha dicho ni 
mu . Así que quería que al menos a mí me diera la mitad .

El senyor president:

Senyor Tormo, a mi me toca dir el que…, però, efectivament, 
ací s’han excedit molts oradors en l’ús de la paraula, però vaja 
vosté directament al gra .

El senyor Tormo Moratalla:

Gracias . Muy amable .

Senyora consellera, claro, usted me dice que la figura de la 
comisión de servicios es perfectamente legal . ¡Hombre!, solo 
faltaba eso. Me reconoce que es una figura irregular.

Y después me dice que los informes…, los informes, valga la 
redundancia, del Síndic de Greuges, no hay ninguna irregula-
ridad . Oiga, es que usted no se aclara .

Después, me dice que no le he hecho constancia de los infor-
mes concretos que están dentro del informe del Síndic de 
Greuges . Oiga, es que yo le he hecho mención al informe 
completo, pero yo se lo digo .

Mire, informe número 060197, del 6 de junio de 2017; 
escrito del 30 de junio de 2017 . Oiga, si es que está en el 
informe que el propio Síndic de Greuges le ha mandado a 
usted . ¡Hombre!, yo creía que no tenía que bajar al detalle a 
una persona inteligente como usted, que sabe perfectamente 
lo que consta en el informe, porque seguro que se lo ha leído .

Gracias . Muchísimas gracias, presidente . Ha visto (inintel·ligible) …

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Tormo, per la concreció i per la… 
(Aplaudiments)

La consellera li contestarà .

La senyora consellera de Justícia, Administració Pública, 
Reformes Democràtiques i Llibertats Públiques:

Gracias, presidente .

Mire, señor Tormo, en lo que ya de año durante el 2018, y 
espero…, porque hemos empezado por los grupos C, y el 

primer trimestre del 2019, le puedo asegurar que habremos 
conseguido regularizar la situación de todo el funcionario .

Yo creo que, en primer lugar, tampoco hay que demonizar el tema 
de las comisiones de servicios, señor Tormo . Estamos hablando 
de 17 .000 funcionarios de esta comunidad autónoma . Y le puedo 
asegurar que méritos y capacidad hay muchos que lo han demos-
trado . Por eso exijo un poco de rigor . Cuando se denuncian irregu-
laridades, hay que concretar de qué estamos hablando .

Y otra cosa . El síndic no habla única y exclusivamente de… 
no habla de comisiones, habla de méritos y capacidad en los 
procedimientos de concurso . Y nosotros, señor Tormo, lo 
estamos cumpliendo .

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora consellera .

Passarem a la pregunta que ara formula, en nom del Grup 
Parlamentari Popular, l’il·lustre diputat Rubén Ibáñez, al 
conseller d’Hisenda i Model Econòmic .

Agraint-li que haja tingut la deferència de posposar un poc la 
seua pregunta, té vosté la seua paraula .

El senyor Ibáñez Bordonau:

Muchas gracias, presidente .

Buenas tardes, honorable conseller .

Hace algunos meses le pregunté por el banco público y le 
dije que en aquel momento era como un misterio . Sé que esa 
frase a usted no le gustó mucho, a tenor de su respuesta . Y lo 
cierto es que me puse a analizar un poco el porqué .

Y viendo diarios de sesiones encontré que el banco público 
–no le llames banco cuando quieres decir instituto de finan-
zas–, es una mala copia del instituto de finanzas catalán. Y 
eso que puede decirse –ya he oído los rumores– que es una 
apreciación de este diputado, es textualmente lo que dice el 
director del IVF en sede parlamentaria .

Y dijo: «Esto es algo que ya hemos experimentado y no es 
fruto de una idea feliz . Evidentemente, tenemos experiencia 
en otros sitios: el Instituto Catalán de Finanzas . Es el ejem-
plo a seguir . En esto llevan años con esta estrategia de riesgo 
compartido . Y nosotros claramente vamos hacia ahí .» Verá 
que es una mala copia del Instituto Catalán de Finanzas .

Pero lo cierto es que el 14 de septiembre de 2016, una reso-
lución de estas Cortes le obligaba a su Consell, y entiendo 
que a usted, a presentar en esta sede el banco público . Hace 
año y medio de eso, señor conseller, y el banco público no ha 
aparecido por estas Cortes .

Y al final, uno se pregunta a qué se ha dedicado ese banco 
público, o si el banco público existe . Y, por lo tanto, yo podría 
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hacer referencia a lo que dice el pacto del botànic, porque 
es lo único que conocemos . Usted hablaba de la recupera-
ción del sistema financiero valenciano, de la refundación del 
Instituto Valenciano de Finanzas y de incentivar, a través 
del IVF, el modelo de cajas de ahorro no bancarizadas y la 
creación de cajas y cooperativas de crédito local .

No le voy a preguntar cuántas cajas y cooperativas de 
crédito local ha incentivado el IVF, porque la respuesta 
podría ser cero o ninguna . Pero sí que le voy a preguntar 
cuántas operaciones ha otorgado a los ciudadanos, a esas 
personas a las que directamente ustedes iban a dar crédito, 
porque los bancos no se lo iban a dar . ¿Cuántas operacio-
nes ha otorgado a los ciudadanos el banco público durante 
2016 y 2017?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Ibáñez .

Li contestarà l’honorable conseller, al qual li donem la 
paraula .

Té vosté la paraula, conseller .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies, president .

Moltes gràcies, senyoria, pel detall que ha tingut de pospo-
sar la pregunta .

En relació a la pregunta, que em sembla molt pertinent, 
molt, perquè és important posar de relleu ací en seu parla-
mentària el treball que està fent l’Institut Valencià de 
Finances, doncs bé, l’Institut Valencià de Finances, al 
llarg de 2016 i de 2017, ha fet el següent, les següents 
operacions:

L’any 2016 s’efectuaren un total de 21 operacions, benefi-
ciant un total de 65 persones, per un import global de 4,2 
milions d’euros, destacant que eixe any no estaven encara 
operatives totes les línies de finançament actuals de l’institut.

En l’any 2017 es passà a 100 operacions, amb 2 .698 perso-
nes beneficiades i un import total de 34,6 milions d’euros.

I en l’any 2018, a hores d’ara, són 77 les operacions finança-
des i 5.105 persones que se’n beneficien, amb un import de 
crèdit concedit de 38,5 milions d’euros .

En definitiva, 198 operacions, per un import global de 73,1 
milions d’euros, que beneficien un total de 7.803 persones.

Clar i ras . Ara els diners, els diners públics de l’Institut 
Valencià de Finances van a parar a projectes que milloren el 
teixit empresarial valencià i les oportunitats de les perso-
nes de participar en l’activitat productiva, en lloc d’anar a 
finançar operacions especulatives, de dubtosa procedència 

i més dubtós retorn encara –això sí que no se sabia ja, però 
no anaven a tornar .

Moltíssimes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Senyor Ibáñez, per a acabar de concretar la pregunta, té 
vosté la paraula .

El senyor Ibáñez Bordonau:

Muchas gracias, presidente .

Bien, señor conseller, la verdad es que parece que la confusión 
sigue latente y ese misterio no ha desaparecido . Usted me 
habla del Instituto Valenciano de Finanzas y yo le hablo del 
banco público . Quizá no me ha entendido la pregunta o quizá 
usted no se ha explicado bien .

Evidentemente, esas son operaciones del Instituto 
Valenciano de Finanzas . Pero, ¿el Instituto Valenciano de 
Finanzas es, entonces, el banco público? ¿Es eso? ¿Es lo 
mismo que ya existía, pero dicho de otra forma? Porque, 
claro, si usted me habla del Instituto Valenciano de Finanzas, 
aquí, en sede parlamentaria, se dijo que el IVF no sería quien 
daría los créditos, que los créditos los darían los responsa-
bles de las diferentes consellerias . Y, ahora, usted me habla de 
créditos que ha dado el IVF . ¿Verá cómo es un misterio, se da 
cuenta que es un gran misterio esto?

Usted le llama banco público, pero, realmente, es el IVF de 
toda la vida, de toda la vida, siempre ha existido un orga-
nismo que financiaba.

Ustedes, a bombo y platillo, publicaban: «La Generalitat 
creará su propio banco público . La Generalitat tendrá 
dos bancos públicos en 2017 . El IVF iniciará su andadura 
como banco público –ya decían aquí– con 200 millones del 
Consell .»

En el debate de presupuestos, en la ley de medidas, esos 200 
millones, según el portavoz que defendió esa ley de medidas, 
se redujeron a 135 . En una entrevista del director del IVF ya 
no eran 135 ni 200, eran 1 .000 millones de euros .

Díganos claro, ¿el IVF es el banco público, que usted lo llama así?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Ibáñez .

Senyor conseller, té vosté la paraula .
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El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Bé, vosté és del Partit Popular i, per tant, vosté ha de saber què 
va fer el Partit Popular a l’IVF quan va fer la fusió d’entitats 
públiques . Va fer que l’IVF fera tres funcions: la funció de 
banc públic o banc promocional, de gestor del deute de La 
Generalitat –és a dir, polítiques financeres– i, finalment, 
també certificació electrònica –imagine’ns què té a vore amb 
(inintel·ligible)  . . .

Nosaltres anem a tornar a fer de l’IVF el banc promocional que 
hem estat, pel pacte del botànic, treballant al respecte . I d’això 
vull parlar . No vull parlar ni de la part que de l’IVF estem a punt 
de segregar, que és de la gestió del deute de La Generalitat, ni en 
el tema de certificació electrònica.

En eixe sentit i en eixe paper –que supose que és el que vosté 
me preguntava–, com a banc promocional, orienta la seua capa-
citat cap a empreses i els autònoms, especialment els col·lectius 
que troben més dificultat d’accés al finançament de la banca 
comercial .

Així, en l’any 2017, l’IVF, en eixa línia, va atorgar 35 operacions, 
amb aval de la SGR, a microempreses i autònoms per un total de 
2,1 milions d’euros . I la SGR, per la seua banda, va avalar altres 
53 operacions addicionals, per import de 2,9 milions d’euros . 
Són els primers passos de l’IVF radicalment diferents respecte 
de l’etapa anterior, que no vull recordar perquè ja hem explicat 
eixa etapa anterior tantes vegades en seu parlamentària .

Uns primers passos, d’altra banda, que s’expressen també en 
l’àrea social de l’institut, aquella que atorga finançament pont 
perquè entitats sense ànim de lucre que atenen persones amb 
diversitat funcional o persones sense treball, dependents del 
finançament públic sotmés a les rigideses dels calendaris pres-
supostaris, puguen desenvolupar les seues activitats amb 
normalitat, sense condicionaments de calendari .

En l’any 2017 es van aprovar 48 operacions d’este tipus, per 
un import de 20,3 milions d’euros . En els dos primers mesos 
de 2018, ja en són 70, per un total de 31,8 milions . Imagine’ns 
vostés com està evolucionant esta tasca . I tot això amb una taxa 
de morositat, senyor Ibáñez, amb una taxa de morositat del 0%, 
que contrasta amb el 70% de morositat que n’hi havia en el banc 
de l’IVF en el moment de l’actual Consell . . ., quan es va fer càrrec 
de l’entitat . (Aplaudiments)

En definitiva, senyories, a l’actual govern li preocupen les perso-
nes; eixa és la màxima prioritat, ho hem dit tota la vida, com a 
pacte del botànic . I el canvi d’orientació de l’Institut Valencià de 
Finances ho deixa ben palés . ¿Sap vosté quants desempleats i 
persones amb diversitat funcional seran ateses en (inintel·ligible) 
... finançats per l’IVF? En l’any 2017 en foren 2.329; en 2018 
seran més de cinc mil persones .

L’IVF aporta confiança, i això fa que les entitats que ajuden als 
col·lectius desafavorits tinguen més confiança per a ajudar-los 
més i millor .

Senyoria, senyories, amb l’impuls del Consell, l’Institut Valencià 
de Finances ha tornat a la vida dels valencians, per a bé de les 
nostres famílies i empreses, per a donar-los solucions i alleuge-
rir els seus mals de cap, no per a incrementar-los pensant que la 
seua administració, la nostra, la de tots nosaltres, balafiava els 
diners, . . .

El senyor president:

Senyoria .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

 . . .mentres a ells els desemparava .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Continuem amb les preguntes de control . Ara la que formula 
l’il·lustre diputat Antonio Subiela al conseller d’Hisenda i 
Model Econòmic .

Quan vosté vullga, senyoria .

El senyor Subiela Chico:

Gracias, presidente .

Buenas tardes, conseller .

Hace unos meses salieron unas noticias que decían que 
el Consell, en la persona del secretario autonómico de 
Comunicación, y algunos portavoces de grupos parlamen-
tarios que sustentan al Consell se habían reunido con Acció 
Cultural del País Valencià y les habían confirmado que sí o 
sí se iba a dar en 2018 la reciprocidad de la señal de TV3, no 
solo porque era una premisa del botànic, sino porque era uno 
de los acuerdos a que el president Puig había llegado con el 
expresident Puigdemont en una de sus reuniones en 2016 .

Y nosotros, pues, nos preguntamos, realmente, ¿por qué 
sigue siendo hoy en día una prioridad para este Consell el que 
se vea en la Comunidad Valenciana la señal de TV3, si es que 
no tienen suficiente con Cuatro y con La Sexta y necesitan 
teleprocés para seguir el día a día del procés catalán? (Veus)

No sé qué interés tiene este Consell en que los valencianos, 
pues, podamos ver aquí, podamos disfrutar de una televisión 
manipulada, de una televisión con una información claramente 
sesgada, una televisión que invita a terroristas como invitados 
estrella a sus programas, una televisión que incita al odio, que 
incita a la violencia, que manda los mensajes de «España nos 
roba», (veus) que nos pone a los no catalanes, a los españoles, 
como racistas, como anticatalanistas, como franquistas…

¿Cree usted, señor conseller, que España nos roba? ¿Es usted 
racista, anticatalanista o, incluso, franquista? (Veus) ¿Por qué 
quieren que aquí se vea una televisión que no solo nos insulta, 
sino que nos enfrenta las veinticuatro horas del día? (Veus)

¿En qué términos se ha acordado esa reciprocidad? ¿Se verá 
À Punt en Cataluña o ja no fa falta, señor conseller? O, ¿por 
qué hueco del multiplex en la Comunidad Valenciana se verá? 


